

Members' Motion submitted to Public Works and Infrastructure Committee

Meeting date: 27 March 2025

Moved by: Councillor Tierney

Motion Title: Motion – Councillor T. Tierney – Commemorative Street sign blades in Lowertown and ByWard Market

ACS File No.: ACS2025-OCC-CCS-0051

Ward: Citywide

Motion d'un membre soumise au Comité des travaux publics et de l'infrastructure

Date de la réunion : le 27 mars 2025

Motion de : Catherine Tierney, conseiller

Titre de la motion : Motion – T. Tierney, conseiller – Plaques de rue commémoratives dans la Basse-Ville et au marché By

Dossier n° (ACS) : ACS2025-OCC-CCS-0051

Quartier : À l'échelle de la ville

MOTION

WHEREAS the recently approved ByWard Market and Lowertown West Heritage Conservation District Plans recognize that these neighbourhoods have been home to many diverse communities; and

WHEREAS the new plans encourage the City to explore opportunities to incorporate interpretation that celebrates the many histories associated with the neighbourhood; and

WHEREAS the upcoming 200th anniversary of ByTown and 200th anniversary of the ByWard Market provides an opportunity for greater recognition of our city's evolution;

WHEREAS the Irish Society of the National Capital Region has expressed an interest in installing commemorative sign blades recognizing the significance of Irish settlement in Lowertown in the 19th century during the construction of the Rideau Canal and later as people fled the Irish Potato Famine; and

WHEREAS the Lowertown Community Association has expressed interest in a broader commemorative street sign blade project as a new opportunity for interpreting the rich history of Ottawa's oldest neighbourhood; and

WHEREAS project of this type can be completed within existing staff resources and budget.

THEREFORE BE IT RESOLVED THAT staff be directed to work with the Irish Society of the National Capital Region to install street sign blades recognizing the historical significance of the Irish diaspora in Lowertown; and

BE IT FURTHER RESOLVED THAT staff be directed to work more broadly with the Ward Councillor, Lowertown Community Association and other stakeholders to develop and implement a plan for commemorative street sign blades recognizing the history of Lowertown and the ByWard Market.

MOTION

ATTENDU QUE les plans récemment approuvés du district de conservation du patrimoine de la Basse-Ville Ouest et du marché By reconnaissent que ces quartiers ont abrité de nombreuses communautés diverses; et

ATTENDU QUE les nouveaux plans encouragent la Ville à se pencher sur les occasions d'intégrer des éléments d'interprétation qui peuvent mettre en valeur les nombreux récits associés au quartier; et

ATTENDU QUE le bicentenaire de Bytown et du marché By offre l'occasion de mieux faire connaître l'histoire de notre ville; et

ATTENDU QUE l'Irish Society of the National Capital Region a manifesté son intérêt pour l'installation de plaques commémoratives soulignant l'importance de l'immigration irlandaise dans la Basse-Ville au XIX^e siècle, lors de la construction du canal Rideau, et plus tard, lorsque les gens ont fui la Grande Famine en Irlande; et

ATTENDU QUE l'Association communautaire de la Basse-Ville a manifesté son intérêt pour un projet plus vaste de plaques de rue commémoratives, comme nouvelle occasion d'intégrer des éléments d'interprétation de la riche histoire du plus ancien quartier d'Ottawa; et

ATTENDU QUE les projets de ce type peuvent être réalisés avec les ressources en personnel et le budget existants;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QU'il soit demandé au personnel de collaborer avec l'Irish Society of the National Capital Region pour installer des plaques de rue reconnaissant l'importance historique de la diaspora irlandaise dans la Basse-Ville;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QU'il soit demandé au personnel d'élargir la collaboration avec la conseillère de quartier, l'Association communautaire de la Basse-Ville et d'autres parties prenantes pour élaborer et mettre en œuvre un plan de plaques de rue commémoratives qui mettent en valeur l'histoire de la Basse-Ville et du marché By.

Planning, Development and Building Services Department

Planning, Development and Building Services Department staff will be available at the meeting to respond to questions if required.

Financial Implications

Funding is available within existing resources, available in the Public Realm Intervention capital account(s).

Legal Implications

Legal Staff will be available at the meeting to respond to questions if required.

Disposition:

Upon Committee and/or Council approval, staff will implement the recommendations in this motion, as appropriate.